
2020. február2020. február2020. február
A Mosolygó Balatonföldvárért Egyesület közéleti, kulturális lapja

MOSOLYGÓKMOSOLYGÓK
LAPJALAPJA

MOSOLYGÓK
LAPJA

MOSOLYGÓKMOSOLYGÓK
LAPJALAPJA

MOSOLYGÓK
LAPJA

„Sohase zavard meg az ellenfeledet, amikor éppen hibázik.” ( Napóleon )

BÉKE(GALAMB)SZIGET?

Felmerül a kérdés, ahogy a legutóbbi Mosolygók 

Lapjában is olvashattuk, akkor vajon kiknek és 

miféle érdekeit képviseli? 

Úgy néz ki, leghőbb KÖZÖS vágyunk, egy 

békés, virágzó város megteremtése így hiú 

ábránd marad. Sajnos nem úgy fest, hogy ebbe az 

irányba megy a közös hajónk.

Szél nem fú fúvatlanul, vagyis 

SEMMI NEM TÖRTÉNIK OK NÉLKÜL.

AMÍG MÉG EL NEM MEGY A HAJÓ! Utána már 

hiába sápítoznánk, hogy nem cselekedtünk 

időben.

Mert mit látunk? 

”Úriemberségből” is kaptunk tőle adalékokat. 

Már Andorka Miklós kapcsán is, de a minap  

Kovács Zsolt képviselőnket is  célba vette. 

A mellényébe lassacskán bele se férő városvezető 

rövid idő alatt bebizonyította, hogy a köz 

érdekeit semmibe veszi. 

Sokkal inkább úgy tűnik, éppen egy közfel-

háborodást kiváltó E-KIKÖTŐ felé sodródunk. 

Ezt minden lehetséges módon meg kellene 

akadályoznunk, amíg lehetséges!

BB

De van egy mindennél erősebb fegyverünk, 

ha élünk vele, az ÖSSZEFOGÁS.

Ezzel, és csakis ezzel érhetjük el, hogy a ma még  

dagadó keblű, de egyre inkább hitelét vesztő 

polgármestert jobb belátásra bírjuk. Ez ma még 

nehezen elképzelhető, bár, ami késik, nem múlik.

Bízzunk az összefogáosunk jövőjéért aggódó és 

azért tenni is hajlandó lakoss erejében! Abban, 

hogy minden jóakaratú, a vár megteszi, ami tőle 

telik.

Akkor még azt is elérhetjük, hogy a Galamb 

szigetet sem kerítés, sem bőrkabátosok nem 

zárják el előlünk - mint ahogy a napokban 

megtörtént -, hanem továbbra is mindannyiunk 

számára a BÉKE SZIGETE MARAD.

De azt elérhetjük, hogy a most még minden 

akadály nélkül repesztő vitorlása EZÚTTAL IS, 

és még időben megfeneklik, a közérdeket 

félresöpörve kitűzött célja elérése előtt. Éppen 

úgy, mint ahogy bő évtizede egyszer ez már 

megtörtént.

És akkor a siker nem maradhat el!

Egyre csak reménykedünk, hogy  hazánk fölött végre kiderül az ég,

és szebb jövő köszönt ránk.

Mindez mit sem érne, ha közben Földvár fölött meg végleg beborulna.





De térjünk vissza a közellenségnek kikiáltott, kikötői 

üzlettulajdonos barátaink ügyéhez. Ők - mint számos 

vállalkozó - a Bahart-tal kötöttek egy hosszú távú bérleti 

Az amúgy is megosztott földvári közélet kiemelt 

célpontja a kikötői üzletsor, illetve annak tulajdonosai. A 

vád annyi, jelenlétükkel és működésükkel akadályozzák 

Földvár fejlődését. Hogy ezt hogyan és miként teszik, 

arról hallgat a fáma!? Arról is, hogy, ha őket sikerül onnan 

elüldözni, mi fog történni, mi lesz a helyükön? A 

szezononkénti, tízmilliós nagyságrendű közteher és 

területbérlet befizetések nem fognak hiányozni? És 

negyven munkahely?

Kitűnő polgármesterünk hallgatag ember. Nem beszél 

semmiről. Se az E kikötőről, se a Kvassay sétány jövőjéről, 

se a Bahart kikötő fejlesztéséről, illetve annak tervezett 

tulajdonosváltásáról. Pedig ő nagy titkok tudója. Tudnia 

kellett például az E kikötő építés terveiről már őszi 

megválasztása előtt, de hallgatott. Arról meg pláne, hogy 

teljes erőből támogatni fogja, vagyis itt a hallgatás már 

egyenlő a hazugsággal. Arról a szándékáról is hallgatott, 

hogy semmilyen ügyben nem fogja kikérni a lakosság 

véleményét. Mondván, az összes eddigi döntése kizá-

rólag az önkormányzat bevételeinek a növekedését 

célozta. A testület mélyen belenyúlt a földváriak zsebébe. 

A parkolási díjemelés, a kurtaxa-emelés, az üdülőtu-

lajdonosok Város kártyájának drágulása. A parkoló díjak 

emelését egy balatoni portálnak azzal magyarázta, ebből 

fizeti az önkormányzat a 65 éven felüli nyugdíjasok 

tízezer forintját. Hát ez pont kijött volna az önkormányzat 

által tíz és félmillióért vásárolt új, top luxus autója árából.

A hallgatásnak oka van. Nyilván olyan ügyekről van szó, 

amik nem számíthatnak széleskörű támogatásra. Ilyen az 

E kikötő ügye, hiszen az egyszer már a Nyugati strandnál, 

a lakossági ellenállás és a hatóságok eljárásai miatt 

kudarcba fulladt. Nevetséges módon, Földvár polgárait 

hülyének nézve, akkorra ígér tájékoztatást, ha majd nyer a 

pályázó. Akkor meg miről? Arról, hogy ki nyert? A nagy 

hallgatásnak más oka is lehet. Például az, hogy a földvári 

Bahart kikötőt esetleg Mészáros Lőrinc és körei akarják 

megvenni. Nem biztos, hogy ezzel egy időben saját 

maguknak akarnak konkurenciát, és E kikötőt is 

szándékoznak építeni. Ebből az következik, hogy az E 

kikötő helyi akarat, a polgármester saját elhatározása 

alapján igyekszik megvalósulni. Ezt támasztja alá a 

beruházó, a helyi kötődésű vállalkozó személye, aki még 

soha nem épített kikötőt. Egyáltalán nem biztos a Fidesz 

központi támogatása. Miután a mi polgármesterünk csak 

igen szűk körben népszerű, ellenzői számosak, lehet, 

hogy a Fideszen belül is ki akarja erőltetni elképzelései 

megvalósulását. Kétlem, hogy engednék. Ha meg is 

engedik, pénzt nem biztos, hogy adnak rá.  Sok ott az éhes 

száj.

Hajrá kikötői boltosok! Mi mosolygók Veletek vagyunk.

 

szerződést. Ennek birtokában beruháztak 1985-ben, 

üzletet építettek és fejlesztettek 2007-ben. A szerződésük 

a Bahart-nak tartós bevételt eredményezett, viszont 

útját állhatta polgármesterünk elképzeléseinek, amiket 

egyébként nem ismerünk. Egyesek szerint a területet 

illetően szóbeli ígéretet tett a volt HAFE üdülő, vagy 

Balaton Klub új tulajdonosának a vállalkozók eltá-

volítására. Miután a Bahart-ot  nem tudta szerződés-

bontásra rávenni, ingatlancsere és vásárlás útján, jogilag 

erősen  megkérdőjelezhető módon az önkormányzat 

birtokába került  a terület. Nyilván abban bízott, hogy az 

érvényben lévő szerződések a tulajdonosváltással 

hatályukat vesztik, és szabad a gazda, azt tesz a 

boltosokkal, amit akar. Ezt a Baranya Megyei Rendőr-

főkapitányság másképp gondolta. Egy érintett 

feljelentése nyomán házkutatást tartottak az önkor-

mányzat épületében, majd dokumentumokat lefoglalva 

távoztak. Ilyesmit a rendőrök egy önkormányzattal 

szemben nagyon ritkán és nagyon indokolt esetben 

tesznek. Főleg olyankor nem, ha az önkormányzat 

narancssárga. A polgármester nyilatkozata szerint ők is 

Balatonföldvár fejlődésének akadályozói. Mármint a 

Baranya Megyei Rendőr-főkapitányság. Azt, hogy hová 

akarja fejleszteni városunkat, valószínűleg csak ő és 

csókosai tudják. A polgárok nem, de nekik nem is az a 

dolguk, hanem hogy őt megválasszák. Aki jól 

viselkedik, annak csurran cseppen. 

Pedig egy okos polgármester nem így bánik a 

vállalkozóival. Megbecsüli őket, azért is, mert sok adót 

fizetnek. Iparűzésit, területbérleti díjakat, ők is 

turistákat vonzanak. Ha a polgármester nem is, mi, 

földvári polgárok becsüljük meg, és álljunk ki 

vállalkozóink mellett. Ezt szokás társadalmi szoli-

daritásnak nevezni, ami szép és hasznos dolog. Mi is 

náluk eszünk, náluk iszunk, náluk fagyizunk minden 

nyáron. Aki most, a polgármester háta mögül kikiabálva 

gyalázza a kikötői boltosokat, gondoljon arra, hogy 

bármilyen ügy kapcsán ő is így járhat. A világ forog, az 

idő változik. A hatalomban is. Emlékszünk még a 

sikeres bankár, Spéder Zoltánra, a Közgépes Simicska 

Lajosra, a Vegyépszeres Nagy Elekre? Nagy emberek 

voltak. Azt hitték, ők mindent megúszhatnak. Ha nekik 

sem sikerült, miben bízhat egy földvári halandó, legyen 

ő polgármester vagy útkaparó? Talán a szerencsében. De 

azért lássuk be, a lottón is keveseknek van szerencséjük, 

sokan akarnak, de nagyon kevesen nyernek. A szerencse 

helyett jobb lenne egymásban bíznunk. Mosolyogva, 

szeretettel. A szerencse múlandó, mi meg, amíg élünk, 

itt vagyunk. 

HK.

Tegyünk rendet, lássunk tisztán.
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fantázia fejlesztő

    • Hogy Magyarország költi a legtöbb pénzt kultúrára Európában? (Fekete Péter államtitkár)

    • Hogy a miniszterelnök szerint Magyarországon teljes sajtószabadság van, Nyugaton meg csak korlátozott?

    • Hogy Magyarországnak mára olyan tekintélye és tisztelete lett Európában és a világon, amilyen száz éve nem volt? 

(Magyar Levente külügyi államtitkár)

    • Hogy az M1 Híradó szerint Orbán Viktor Európa legerősebb vezetője, nem Angela Merkel, vagy Emmanuel Macron?

    • Hogy a miniszterelnöknek már régóta az a mániája, hogy az Európai Unió bántja Magyarországot, nem tiszteli a 

magyarokat? Miközben Magyarországról és a magyar emberekről még egyetlen rossz szót sem hallott senki. Nem 

mondták, hogy nem eléggé kék a Balaton, sem azt, hogy a Halászbástya ronda lenne. A magyar konyhát sem cikizték, és 

azt sem állította senki, hogy Bartók Béla csapnivaló zeneszerző. Soha még semmilyen utalás nem hangzott el azzal 

kapcsolatban, hogy az Aranycsapat kétballábas lúzerekből állt, vagy, teszem azt, hogy Hosszú Katinka ne tudna úszni. 

Nem mondták, hogy a pesti viccen nem lehet kacagni, és a magyar nők szépségét sem vonta kétségbe senki.

    • Hogy a nemzeti szuverenitásunkat Brüsszeltől kell féltenünk, amit majd az oroszok és a kínaiak segítségével fogunk 

megvédeni?

    • Hogy amikor 1 évvel ezelőtt összevontak 500 kormánypárti szerkesztőséget, Közép-Európai Sajtó és Média 

Alapítvány (KESMA) néven, arra nemzetstratégiai okokból volt szükség?

    • Hogy a migránsok miatt végveszélyben a keresztény kultúránk? A törökök 150 évig voltak itt, mégse lettünk 

muzulmánok, az oroszok meg 40 évig, mégse váltunk ortodox hívővé!

    • Hogy Amerikában a magyar családpolitikát tartják követendő példának? (Novák Katalin államtitkár)

    • Hogy a Kulipintyó felújítására reálisan 70 millió Ft-ot, a Nyugati strand tervezésére 4,5 millió Ft-ot kellett költeni?

    • Hogy a Fidesz és a KDNP pártszövetsége nem csak a magyar történelem, hanem az Európai Unió történetének 

legsikeresebb politikai konstrukcója? (Semjén Zsolt miniszterelnök helyettes)

    • Hogy Merkel egy nagy NDK-t csinált Németországból? Nincs wifi, meg internet, nagyon le vannak maradva, ott 

középkori állapotok vannak? (Schmidt Mária  a Terror  Háza Múzeum főigazgatója) 

    • Hogy az ország miniszterelnökének - friss vagyonbevallása szerint - semmilyen megtakarítása nincs?

Hogy hazánkban a győzelmi jelentések és a siker-

propaganda árnyékában tavaly szeptembertől 122 ember 

fagyott meg, főleg fűtetlen lakások miatt.

Hogy a Magyar Országgyűlés elnöke szerint nem az a jó 

magyar, aki magyarul beszél, hanem akinek 3-4 gyereke, 9-

16 unokája van.

Hogy a földgáz világpiaci ára az elmúlt egy év során a 

harmadára esett. Ennek ellenére Palkovics miniszter szerint 

szinten tartják a „rezsicsökkentett” lakossági árat.

Hogy nem csak a hírekben lehet hallani, hanem személyesen 

is tapasztalni, hogy az emberek már egy politikamentes 

rendezvényre se mernek eljárni, amit nem a hatalom 

szervez, mert retorziótól FÉLNEK.

Hogy a kórházi fertőzések száma 2018-ban 15.151 volt, 541 

ember belehalt.

Hogy Magyarország adózás terén valóban jól teljesít, 

tekintve, hogy Kupa Mihály egykori pénzügyminiszter 

összegzése szerint 55 fajta adó létezik.

Hogy Magyarországon 24-25 ezer ápoló hiányzik az 

egészségügyi rendszerből?

Hogy a KSH adatai szerint 4500 tanár hiányzik a 

közoktatásból. Az EMMI államtitkára szerint azért, mert 

éppen munkahelyet váltanak.

Hogy Földváron, éveken át szép gesztus volt a városvezetés 

részéről, hogy a polgármester karácsonykor vacsorát adott 

pedagógusaink részére, ahol megköszönte egész éves 

munkájukat. Nos, erre a tavalyi évben vagy idő nem jutott, 

vagy pénz, vagy nem voltak rá méltók.

Hogy egy magyar labdarúgó az NBI-ben 2018-ban havi 

bruttó 3,3 millió forintért rúgta a bőrt. Ez az akkori 

Ön is tudja ? 

Hogy a rendszerváltás idején Orbán Soros ösztöndíjjal 

tanult Angliában.

Hogy Balatonszárszó népe ősszel egy független pol-

gármestert és 6 független képviselőt szavazott be az 

Önkormányzatba?

Hogy Rogán és Pintér minisztereknek, vagyonbevallásuk 

szerint több mint egymilliárd forintot sikerült össze-

spórolniuk.

Hogy a kormány azért nem fizet a gyöngyöspatai 

cigányoknak, a törvénytelen módon fogva tartott 

elítélteknek, a Nemzeti Kukaholdingnak, és azért nem ad 

pénzt a Lánchíd felújítására, mert hiába teljesítünk jobban, 

nagy valószínűséggel üresedik az államkassza.

Hogy a minimál nyugdíj összege több mint tíz éve 

ugyanannyi, 28 500 forint. Közel húszezer honfitársunk kb. 

ennyi pénzből tengődik hónapról hónapra.

Az EU második legkorruptabb országa lettünk – 

olvashattuk a Transparency International most kiadott, a 

2019-es helyzetet elemző jelentésében. 

Hogy az ügynökakták nyilvánosságra hozatalát eddig húsz 

alkalommal gátolta meg az országgyűlésben a Fidesz.

nemzetgazdasági átlagkeresetnek a tízszerese.

Hogy a Siófok közelébe tervezett vitorláskikötő építése a 

lakossági ellenállás miatt és a hatósági engedélyek 

hiányában meghiúsult.

Az osztrák közszolgálati tévé 1-es csatornájának Gute Nacht 

Österreich című esti beszélgetős műsorában a magyar 

médiahelyzet volt a téma. A műsorban egy 16 perces 

anyagban foglalkoztak a magyar helyzettel, a minisz-

terelnök stadionjával és sajtóbirodalmával is.

Ön elhiszi ?
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Múltidéző

Másfél évtizede múlt annak, hogy néhai Széchényi Imre 

gróf gyakorlati érzéke a kőröshegyi urodalomhoz tartozó 

Földvárpusztát minden tekintetben alkalmasnak találta 

arra, hogy ott előkelő színvonalu balatoni fürdőtelep 

fejlődjék. 1895-ben épült meg a Kupa vezér szálló és 

mellette  étterem. A szállótól nyugati irányban magas 

löszpartok alatt a 20 holdas igen szép erdő terül el. A telkek 

500-600 négyszög ölesek, hogy a villák összezsufolva ne 

legyenek. Az építési kedv csakhamar nagy arányokat öltött 

és maga a Széchényi család több tagja is nyaralót épített. Az 

urodalom biztosítékot nyujtott, hogy a park mindig 

közterület marad. Minden tulajdonos mérsékelt díj mellett 

fürdőházat állíthatott a Balatonba. Az urodalom a 

villatulajdonosok minden hozzájárulása nélkül 80 ezer 

korona költséggel vízvezetéket létesített. 1897-ben a 

Bendeguz, rá következő évben a Zrínyi szálló épült és az 

étkezőt ismételten megnagyobbították. Az első öt 

esztendőben épült 3 szálló és 45 nyaraló . Mindjárt az első 

időtől villamvilágítás volt. A telep egyszerre meghódította 

az előkelő közönséget. 1903-ban Kvassay Jenő földmí-

velésügyi miniszteri tanácsos buzgalma folytán új fejlődés 

nyílott Balatonföldváron. Mailáth József gróf, Széchényi 

Emil és Andor Pál grófok, Rákosi Jenő, Zichy Andor gróf, 

dr. Fittler Dezső támogatásával megalakították a 

Balatonföldvár fürdő részvénytársaságot, melynek élére 

sikerült néhai Széchényi Imre grófot megnyerni és az új 

részvénytársaság az addigi tulajdonos, Széchényi Viktor 

gróftól a Földvárpusztát a körülötte levő birtokkal összesen 400 katasztrális holdat megvette. 1904-ben 

megépítette az 1200 méter hosszu, 10-14 méter széles kőfallal burkolt, platánokkal beültetett parti sétányt. Erre 70 

ezer koronát költött. 40 ezer korona költséggel a telep összes kocsi és gyalog útjait kiépítette. Posta épületet emelt. 

Központi gépházat épített és a különböző gépberendezéseket egy helyre hozta. A telep közegészségügyi 

viszonyainak érdekében az egész telepet csatornázták. Az alsó rész csatornázása nagyon nehéz volt. A talajvíz 70-

80  cm. mélyen már felbukkant. Legnehezebb volt a szennyvíz gyűjtő aknájának az elkészítése a 30 köbméter 

ürtartalmu gyűjtő akna lesülyesztésénél két buvár egy egész hónapig dolgozott a talajvízben, mert az akna 

betonfalát 4 méternyire a talajvíz alá kellett sülyeszteni. Az aknából villamos áram által hajtott szivattyu 

naponként kétszer nyomja fel a szennyvizet egy magasan fekvő medencébe, ahol azt különböző szürő készülékek 

alkalmazása után talajöntözésre használják fel. Ezzel elejét vették a talajvizek fertőzésének, de a nagyszabású 

munka 60 ezer koronába került. 1904. év őszén kezdték meg a móló építését és a következő év őszén fejezték be. A 

mólón levő híd terveit dr. Zielinszky Szilárd műegyetemi tanár készítette. A móló hossza 220 méter, ezentul a 100 

hosszu karcsu vasbetonhíd és 150 m hosszu hullámgát. Ez a fél kilométernyi út a földvári közönség egyik 

legkedvesebb sétahelye. A kikötő építéséhez a földmivelésügyi miniszter és Somogy-vármegye összesen 120 ezer 

koronával járultak hozzá. Utóbb a kikötő állomosítva lett. A társas élet élénkítése érdekében alakult a Balatonklub, 

mely a balatonföldvári partnak egyik diszét képezi. Balatonföldvár vasúti megállóhely, posta-, távíró- és 

telefonidényállomás. Fürdőorvos és gyógyszertár van. 

Múlt nélkül nincs jövő, s mennél gazdagabb a múltad, annál több fonálon kapaszkodhatsz a jövőbe. (Babits)

BALATON a Balatoni Szövetség kalauza 

(1912-es kiadvány szöveghűen)

Balatonföldvár
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Az történt ugyanis, hogy a népek, a boka Szűz Máriáért sem 
hajlandóak elegendő számban kivenni a részüket a  helyi 
közéletben. Hogy ez miért alakult így, hosszú annak sora:
A ránk köszöntött fogyasztói társadalom kialakította a 
felelősséghárító mentalitást. Az emberek jó ellátmányt 
akarnak, nem részvételt a döntésekben.

És ezek csak a legaktuálisabb okok, a történelmi tapasztalás, a 
habitusbeli, egzisztenciális  és kulturális okok mellett. Így még 
csak szemrehányást sem lehetne tenni az egyszerű 
embereknek, hogy így eleresztették az önkormányzatiság 
gyeplőjét. Ezért a kisiklott alkotmányos kísérletért a felelősség 
a jogalkotóké, a politikusoké és nem az egyszeri népé. Az már 
egy másik történet, hogy szinte a megalakulásuk pillanatától 
szalámizza a politika az önkormányzatok feladatait és 
mozgásterét, mára gyakorlatilag kiherélve az eredeti víziót. 
Mindenesetre az önkormányzati adminisztrációk nagyon 
gyorsan felismerték, hogy tulajdonképp légüres térbe kerültek 
– megszűnt a központi irányszabás és számonkérés, de 
közben az alulról jövő, helyben építkező civil kontroll és 
felelőssé tétel is elmaradt. Gyakorlatilag területen kívüli 
státuszba kerültek saját településükön, és most már 
féltékenyen vigyáznak is erre a „leleményre” mert igen jól 
fizet... Ezen az sem változtat, hogy négy-öt évenként a 
lakosok választott testületet és polgármestert küldenek az 
adminisztráció irányítására. Vagy a hivatásos bürokraták 

Zűrzavarként élték meg a demokráciát, részben jogosan, 
hiszen demokráciában bonyolult a tájékozódás, ellentétben a 
diktatúrával, ahol világosak az igazodási pontok. A 
kiszámíthatóság, biztonság langy melegéért nem vállalják az 
állandóan változó körülmények megértését és az 
alkalmazkodást.

Az önkormányzatiság és a civil  élet napjainkban.

De be kell látni, hogy napjainkban még csak nem is a helyi 
közösségek önrendelkezése a megoldandó feladat, hanem 
először az egyes ember közösségbe szervezése, a közéletbe 
való bevonása (nagyon nem azonos a politikával!!!). Feladat a 
házszámokra széthullott, szétzilált lakosok, közösségükért 
tenni kész társadalommá szervezése. 

Akárhogy is, megint ott tartunk, hogy  MI (a polgármester és 
a testület) adunk nektek ebédet, egészségügyet, oktatást, 
járdát, tüzelőt – MINTHA NEM EZ LENNE A DOLGUK! – 
legyetek hát hálásak, és főleg ne szóljatok bele a nagyok 
dolgába! Nagyon fontos megérteni, ezeket nem ŐK 
(önkormányzat) adják, hanem a közösség befizetett adóiból 
kapjuk vissza azt, ami JÁR! NEM KELL HÁLÁSNAK LENNÜNK 
és NEM KELL ATTÓL TARTANI, hogy EZEKET ELVEHETIK. 
Ezek ALAPJOGOK!! Alamizsnát pedig a saját pénzükből 
adjanak, ha adakozni akarnak, ne a miénkből!

Egymásra mosolyogva még erre is van jó esély!

nyelik le a „civileket a pályán”, vagy a választatott politikai 
komisszár gyűri maga alá a hierarchiát, és lesz egy újabb 
állampárt kiszolgálója. Mindkét forgatókönyvre volt és van 
példa városunkban, Balatonföldváron…

Tehát a biztonság és kiszámíthatóság utáni vágy, egy gyorsan 
változó világban nem ok arra, hogy ne adjunk hangot a 
társadalmi elégedetlenségnek és ne kérjük számon az 
önkormányzatra rótt felelősséget. Persze, a magányos 
bekiabáló nincs könnyű helyzetben, amikor lassan a szabad 
véleménynyilvánítás jogát is elvitatják. Itt lépnének be a 
„civil” szerveződések, de mára azok is hidegháborús 
környezetben találják magukat, ha küldetésüknek meg 
akarnak felelni: közösséget építeni.

Ennek lényege, hogy a  régi rendszerben a legmagasabb, központi akaratot hajtották végre helyi szinten. A helyben élő 
embereknek sok beleszólása nem volt környezetük történéseibe. A helyébe lépő új, települési Önkormányzat lényege 
meg épp az lett volna, hogy a döntéseket a helyben élő emberek  maguk hozzák meg, és így történjen meg a közösségek 
önrendelkezése. Legalábbis ez volt a jó szándék. Volt, mert mára már ez is a füstbe ment tervek archívumába került.

A 89/90-es történelmi változások egyik fontos eredménye volt a „Tanácsrendszer” felszámolása, és a települési 
önkormányzatiság megteremtése.

„Az Önkormányzat megváltoztatta az I. féléves munkatervben közölt Közmeghallgatás 
időpontját, ami helyesen: február 27. 13,00 óra, helyszín: Városháza

KP
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Egy doni tüzér naplója -  könyvajánló

A szerző harmadik könyvében, egykori, általános iskolai matematika, 

fizika szakos tanára nagybátyjának, Dr. Élő Ferencnek állít emléket, aki 

tüzértisztként szolgált a Magyar Királyi Honvédségben, a II. világháború 

alatt, a keleti fronton. A fronton töltött szolgálati ideje alatt feljegyzéseket 

írt, melyek három füzetben maradtak fenn. A mű ezeket 

naplófeljegyzéseket fogja időrendben tartalmazni, hogy méltó emléket 

állítson hazánk egy katonájának, aki átélt egy hat éven át tartó pusztító és 

gyilkos háborút, melyben több mint 75 millió ember vesztette életét 

értelmetlenül. Köszöni a Hadtörténeti Intézet és Múzeumnak valamint 

barátjának, Szalai Zsoltnak a kézirat elkészítésében nyújtott segítségét. A 

könyv megrendelhető a www.publioboox.com oldalon.



Meg kellene végre értenünk, hogy talán éppen azért 

vannak hatalmon, mert az emberek félnek tőlük. Ha 

félünk valakitől, akkor az fog irányítani bennünket. A 

félelem bennünk keletkezik, tehát először magunkat 

kellene legyőznünk ahhoz, hogy megszabaduljunk a 

félelmet keltő hatalomtól. A félelem vezette sokak 

kezét, amikor október 13-án bejelölték az X-t. Félelem 

attól, hogy megszűnik egy kedvező szolgáltatás, 

amiről egy ügyes trükk eredményeként sokan úgy 

gondolják, hogy azt személyesen a korábbi/jelenlegi 

polgármester adja. Féltek attól, hogy nem lesz járda.

Be kellene végre látnunk, hogy aki hatalmon van, 

akitől félünk, az ugyanolyan ember, mint mi. 

Valamikor ő is félt valamitől, és bizonyára most is 

retteg. Leginkább attól, hogy majd egyszer nem 

fognak félni tőle. Ezért megtesz mindent, hogy az 

emberek féljenek tőle. Néha-néha példát statuál. 

Majdnem mindannyian félünk valamitől, ha ezt nem 

is szívesen valljuk be magunknak vagy másoknak. 

Van a racionális félelem, amikor teljesen észszerű okok 

miatt tartunk valamitől, vagy valakitől, mert tudjuk, 

hogy az kárt tehet bennünk, ronthatja életmi-

nőségünket. Félünk a betegségtől, az öregségtől, a 

magánytól, félünk a számláktól, sőt, már a számlákat 

hozó postástól is. Elgondolkodtató azonban az, ha 

indokolatlanul van félelemérzete az embereknek. A 

legszomorúbb az, hogy napjainkban úgy érezzük, 

hogy félnünk kell a hatalomtól, az általunk választott 

városvezetéstől, de leginkább a polgármestertől. 

Városunkban határozottan érzékelhető, hogy 

mindennapi életünket és a közéletet mennyire átitatja 

a félelem, hiszen a hatalom kezében érezzük a 

félelemkeltés lehetőségét.

A hatalom igyekszik úgy programozni az embereket, 

hogy féljenek valamitől. Féljenek a migránsoktól, 

féljenek a másként gondolkodóktól és féljenek attól a 

személytől, akinek hatalma van. A hatalom 

működésének alapja tehát a félelemkeltés. Ezt olyan 

szépen becsomagolják, hogy az emberek nagy része 

elhiszi, és nem mer lázadni, véleményt mondani, nem 

mer elmenni a legszínvonalasabb, teljesen politi-

kamentes rendezvényre sem, amit nem a hatalom 

emberei szerveztek. Nem mernek csatlakozni a 

mindannyiunk közös ügyébe beleszólás lehetőségét, 

örömöt, kikapcsolódást, mosolyt ígérő civil szerve-

zethez, vagy ha támogatják is azt, akkor is csak név 

nélkül. Sőt, a félelemre alapozott program olyan 

tökéletes, hogy sokan egyetértenek vele, támogatják, 

és a magukénak hiszik a rendszert.

Félelem és demokrácia

Vannak jelei annak, hogy embereket igyekeznek 

ellehetetleníteni, tönkretenni, vagy egyszerűen 

félelemben tartani. Kit múltbéli dolgai felemlegeté-

sével, kit valamilyen pozícióból való eltávolítással, kit 

egyszerűen nyílt vagy burkolt fenyegetéssel, vagy 

általános megoldásként, egy ügyvéd megbízásával 

bírálóik elleni, majdani ügyek vitelére. Városunkban 

mindenre van példa.

Ezért hát arra biztatok mindenkit, hogy ne féljünk. Ha 

eddig azt gondoltuk, hogy félnünk kell, győzzük le 

magunkban a félelmet. Ha nem félünk, akkor 

megláthatjuk, hogy akitől eddig féltünk, most már ő fél 

tőlünk. Hiszen nem mi függünk a hatalomtól, hanem a 

hatalmon lévők függnek tőlünk. Az lebegjen a 

szemünk előtt, hogy a hatalmon lévőknek van több 

vesztenivalója.

Gyakran idézik Bibó István gondolatait: “Demok-

ratának lenni mindenekelőtt annyit tesz, mint nem 

félni: nem félni a más véleményűektől, a más 

nyelvűektől, a más fajúaktól……” .Bármennyire is 

másként érezzük, még demokráciában élünk. Bár 

hatalomorientált politikai rendszerben, de mégis 

demokráciában. Demokráciában, ahol a polgároknak 

joguk van arra, hogy általuk fontosnak vélt 

kérdésekben, szabadon kifejtsék a véleményüket 

minden őket érintő kérdésben anélkül, hogy komoly 

büntetéstől kellene tartaniuk. Demokráciában, ahol a 

polgároknak joguk van minden információ megszer-

zésére, ami életüket, boldogulásukat, lakóhelyük 

sorsát, működését érinti. Végezetül, hogy haza 

beszéljek: demokráciában élünk, ahol a polgároknak 

joguk van független szervezeteket, egyesületeket 

létrehozni, és ahol tagjainak nem kell félni a 

retorziótól.

Végezetül még egy gondolat. Az elmúlt hetekben, 

hónapokban sokszor beszéltünk a szeretet fontos-

ságáról. Általában azt hisszük, hogy a szeretet 

ellentéte a gyűlölet. Egyre inkább úgy érzem, hogy a 

szeretet ellentéte a félelem. A félelem, ha hagyjuk 

elhatalmasodni, nagyon könnyen átmegy gyűlöletbe. 

Azt gondolom, és talán nem sokat tévedek, hogy a 

szeretet ott kezdődik, ahol a félelmek véget érnek. 

Talán nehezen látjuk be, hogy milyen veszélyes, ha 

félelmeink gátat képeznek a szeretetünknek. Rá 

kellene döbbennünk, hogy aki fél, talán nem is tud 

szeretni. Talán Balatonföldvár iránt érzett szeretetünk 

rábír mindannyiunkat, hogy félelem nélkül tegyünk 

meg mindent az itt élők boldogulásáért, a város 

élhetőbbé tételéért.
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Megtelt a Pannónia Művelődési Központ kon-

ferenciaterme Balatonalmádiban, szombaton.

Az ünnepséget Szauer Rózsa elnök és Kepli Lajos, 

Balatonalmádi polgármestere nyitotta meg. A 

régmúltra Simonné Zákonyi Tünde, az egyesület 

alapító elnöke emlékezett.

Alábbiakban a NABE 2020. 01. 26-án megjelent 

közleményét olvashatják, és a balatonföldvári 

csoport tevékenységéről készített tablót láthatják:

Sokan jöttek el a születésnapra egyesületünk 

tagjai közül, és sok volt a gratuláló vendég, köztük 

polgármesterek, a Nemzeti park és a tihanyi 

Limnológiai Intézet képviselője. 

Tisztelettel és szeretettel köszöntjük a 25. szüle-

tésnapját ünneplő, Nők a Balatonért Egyesületet !

A balatoni nők sok szép célt tűztek maguk elé. 

Most, 25 év elteltével a NABE húsz helyi cso-

portjának vezetője tekintette át, mit teljesítettünk 

közülük. Parkokat, zöldfelületeket hoztunk létre, 

Persze most is van, de, ha az egykori 
aranykor és a mai vegetálás közötti 
különbséget zongorázni tudnám - 
hogy egy gyenge viccel éljek -, én 
volnék a Fischer Annie.
Az indulás dátuma 1997. Termé-
szetes feltétel volt, hogy az önkor-
mányzat kiépítse a Supra Kft-vel azt 
a kábelrendszert, ami megtörtént, 
és amelyen keresztül a lakók először 
csak képújságon keresztül kaptak 
híreket.
Az első önálló tv adás „konzerv” 
anyaga még a szóládi stúdióban 
készült. Nem véletlenül, hiszen ők 
megelőztek bennünket, talán még a 
saját korukat is, amikor Elek Dezső 
vezetésével létrehozták a Szólád TV-
t. Az első élő adás 1998 áprilisában, 
az egyik „rendőr lakásból” kialakított 
stúdióban készült – örökítsük meg a 
történelmi tényt - Torma Angelika 
műsorvezetésével.
Elek Dezső érdemei elvitathatat-
lanok a Földvár Tv indulásánál is, és 
napjainkig is, az ő szaktudása és 
elhivatottsága mindig is zsinór-
mértékül szolgált mindenki szá-

A születésnapi tortát Szauer Rózsa, a NABE 

elnöke vágta föl.

A NABE úgy működik, mint egy jó család.

és gondozzuk is őket. Kilenc emlékhelyünkön 

szobor vagy tábla óvja a feledéstől nevezetes 

balatoni nők - a balatoni nagyasszonyok - emlékét. 

Tájékoztató fórumok, részvétel a települések jeles 

napjain, információs sátor, játszóház, kiadványok 

sokasága bizonyítják az egyesület aktív, civil 

részvételét a balatoni polgárok közös dolgaiban. A 

konferenciaterem falát elborították a fényképek, 

bizonyítva az elmúlt 25 év munkáját. Teendőnk a 

következő 25 évre is van, mert a Balaton és 

természeti értékeinek védelme abbahagyhatatlan 

feladat. 

A szép születésnap is bizonyítja, az egyesület jó 

működésének kulcseleme az, hogy nők a tagok. 

Nincs rivalizálás, segítjük egymást, és örülünk a 

másik sikerének. 

Már évek óta új főszerkesztője van a 
Földvár TV-nek a polgármester 
korábbi sajtóreferense, tisztes fize-
téssel, és erős kontrollal, lebutított 
tartalommal, és az ehhez a mun-
kához elegendő, szűk stábbal.

Azóta már sok víz lefolyt a Séd 
patakban, ma már más időket élünk.

mára. Anno főszerkesztő volt, ma 
stúdióvezető. Őt a szerény mértékű 
javadalmazás mellett a „saját tv-t 
csinálunk magunknak” fantasztikus 
felemelő érzése vezérelte, ami 
erősen hatott a stábtagokra is. Csak 
helyszűke miatt nem sorolható fel az 
a több mint 50 ember név szerint – 
pedig megérdemelnék (megtalál-
ható a Berkesné Hegedűs Márta 
szerkesztette Balatonföldvár c. kia-
dvány 145.oldalán), akik az első 10 
évben lelkes amatőrként tették a 
dolgukat, a saját, de a visszajelzések 
alapján kijelenthető, hogy a város-
lakók örömére is.

Ennél részletesebb véleményt, 
bevallom, nem tudnék írni a mai 
időkről, mert már évek óta nem 
vagyok nézője a műsoroknak. De, 

Hogy ís írta Arany János? „Szó 
bennszakad, hang fennakad”.

SZJ

A Földvár TV-n meg szépen csen-
desen csordogálnak tovább a fényes 
sikerekről szóló propaganda hírek. 
De, hogy egy biztató idézetet 
idecitáljak: „az idő nekünk dolgozik, 
csak egy kicsit magas az órabére!”

    • Évekkel ezelőtt a 
polgármestert megkérdezte egy 
vele egyébként szimpatizáló 
polgár, hogy miért kellett „kinyírni” 
a TV-t? Amire az volt az azonnali, 
nyilván kiérlelt válasz, hogy „mert 
az én pénzemen ellenem 
kampányolt”.

hogy milyen idők járnak a Földvár 
TV háza táján, annak érzékel-
tetésére álljon itt két adalék:
    • Az egykori stúdió egy évvel 
ezelőtt kiégett, a lakást az önkor-
mányzat eladja, a műsorok készítői 
visszatértek a kezdetekhez, a 
szóládi stúdióba. A városvezetés 
meg 2,8 millió forinttal a Somogy 
TV-t támogatja. Hogy önként vagy 
parancsra, az mindegy is.

25 éve a Balatonért

Volt egyszer egy Földvár TV
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Letelt az önkormányzat első száz napja. Lássuk, mi történt ez alatt a száz nap alatt. 

A testület nyár végi szezonértékelőjéből kiderült, 2019-ben, az előző évhez viszonyítva, 14 000 fővel csökkent 

a Keleti és a Nyugati strandra jegyet vásárlók száma. Az itt töltött vendégéjszakák száma 18%-kal csökkent, 

tehát Balatonföldvár turisztikai forgalma jelentősen visszaesett. Ennek okait a testület az időjárásban vélte 

felfedezni. A kieső bevételek pótlására 25%-kal, 400-ról 500 forintra emelték az idegenforgalmi adót. Az, 

hogy a forgalomcsökkenésben szerepe lehetett a parkolás és a strandok fizetőssé tételének, annyira nem 

vették figyelembe, hogy kiterjesztették a parkolási övezetet, és felemelték a parkolási díjakat. Az 

üdülőtulajdonosoknak azzal kedveskedtek, hogy számukra a Földvár kártya árát 5000-ről 7000 forintra 

emelték. Ezek az intézkedések tovább gyengítik Balatonföldvár turisztikai versenyképességét. A parkolási 

díjak emelésére, a polgármester nyilatkozata szerint, a 65 éven felüli nyugdíjasoknak kifizetett egyszeri 

tízezer forint adomány miatt volt szükség.

A sok rossz hír után egy kis öröm. A testület arról döntött, hogy a polgármester 4 éves, újszerű autóját, egy új, 

Leporolt formában, újra napirendre került, az egyszer már a lakossági ellenállás miatt megbukott kikötő 

ügye a Nyugati strandnál. Mostani neve E kikötő, több mint 170 vitorlás és elektromos hajó kikötésére lenne 

alkalmas. Ehhez három, legalább 200 méterre benyúló mólót kell építeni, és legalább 170 autó számára 

szükséges parkoló, továbbá szociális építmények, WC-k, zuhanyozók, vegyi WC ürítő, stb. Ha ez 

megvalósul, mi marad a Nyugati strandból? Tájékoztatót az önkormányzat a pályázat megnyerése után 

kíván tartani. ( A mi sarkos véleményünket keretes írásunkban olvashatják. )

Az első száz nap

225 lóerős luxusautóra cseréli, ami nekünk, 

adófizetőknek 10 500 000 forintunkba került. 

Erről tudtommal senkit nem kérdeztek meg, 

pedig a mi pénzünk herdálásáról van szó. 

Ebből a pénzből futotta volna a nyugdíjasok 

10 000 forintjára, és talán nem kellett volna 

parkolási díjat emelni. Ennyit az első száz 

napról, és a választási ígéretek őszinteségéről. 

Kíváncsian várjuk, mi jön még?
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Na erre tényleg nehéz mosolyogni, de ettől még össze 
kell fognunk, mert nekünk csak ez az egy Balaton-
földvárunk van.

Önkormányzatunk Január 29.-i ülésén, másodszor 
tárgyalta a nyugati strand helyén ( igen, helyén! ) tervezett  
„E kikötő” ügyét.  Itt a városháza, a  tulajdonosi hozzá-
járulás megadásával véglegesen elkötelezte magát  a 
magánberuházó  kikötő építési tervei mellett.  Ebben az 
esetben is úgy született a város életét sarkaiból kifordító 
döntés, hogy a lakosságot a legminimálisabb mértékig 
sem  tájékoztatták, illetve kérdezték meg.

Anélkül, hogy elvesznénk a részletekben és valamiféle 
„zöld nyafogás” látszatát keltenénk , most csak egy 
valamit rögzítsünk : BALATONFÖLDVÁR KÉT STRAND-
JÁBÓL AZ EGYIKET EL FOGJUK VESZÍTENI!!! Gondol-
janak bele, hogy ez milyen hatással lesz a vendégfor-
galomra és a szálláskiadásra! Bármit mondjanak a 
hivatalos emberek,  ahol a nyilvánosságra hozott tervek 
szerint 175 hajónak lesz hely, ahol a 2 egymástól kb. 100 
m távolságra épülő mólók 272 m-re, illetve 212 m-re 
nyúlnak be a Balatonba, ott a fürdőzőknek nem lesz 
helyük. Már csak azért sem, mert pl. Balatonfenyvesen a 
vitorlás kikötő építése nyomán erősen eliszaposodott a 
strand. És  arról már nem is szólva, hogy szolgáltató házat 
és parkolókat is fognak építeni. 

A beruházónak még sok akadályt kell megugrania a 
megvalósításig, de akkora hátszél és pénzügyi nyomulás 
érzékelhető, hogy esély van a terv megvalósulására. DE 
TŐLÜNK  – BALATONFÖLDVÁRON ÉLŐ ÉS RENSZE-
RESEN ITT NYARALÓ  EMBEREKTŐL -  FÜGGETLE-
NÜL  AZ ÖNKORMÁNYZATUNK   VÉGLEGESEN ELKÖ-
TELEZTE MAGÁT A BERUHÁZÓ ÉRDEKÉBEN. Az 
önkormányzat szokásos módon mantrázza a fejlődés, 
közérdek és törvényesség közhelyeit, de nem ad választ 
a legaggasztóbb környezeti és társadalmi kérdésekre 
sem a kikötőépítést illetően. 

FÜRDÜNK, VAGY CSAK NÉZÜNK KI 
A LANGYOS ISZAPBÓL!?

KP



nem lesz nagyobb az értéked!

Romhányi József: 
Lepketánc

Mikor a hernyóból lepke lett, 
kérkedve repkedett, 

hogy fényben keringve mind tovább 
csillogtassa hímporát.

A derék kutyának 
képére mégis kiült az utálat. 

– Villogj csak fent, te szép féreg; 

Hernyó maradsz, bár fent keringsz. 
Nem a szárny szab itt mértéket, 

hanem a gerinc.

Polgármesterünk, a legutóbbi önkormány-

zati ülésen egyszemélyes showműsorban 

állt ki a nyugdíjasok mellett. A produkciót 

azóta a facebookon folytatja. Ezzel 

szemben nem volt ideje akár telefonon, 

akár személyesen Simon József barátunk -

akit január elején a szántódi Spar előtt 

fizikai inzultus ért - állapota felől ér-

deklődni, netán együttérzését kifejezni. 

Pedig Jóska is nyugdíjas, ráadásul moz-

gásában korlátozott. Az utóbbi egy emberi 

gesztus (lett volna), amire sajnos nem 

mindenki képes. Az előbbi pedig a poli-

tikai haszonszerzés egy meglehetősen 

primitív és olcsó eszköze. Erre mondják, a 

stílus maga az ember. 

A stílusról
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Ingyenes kiadvány

3. Milyen rokoni kapcsolatban volt iskolánk névadója, 

Széchényi Imre és az Afrika vadász Széchényi 

Zsigmond?

REJTVÉNY

2. Melyik erdélyi település Balatonföldvár testvér-

városa?

Akik mindhárom kérdésre helyes választ küldenek a 

mosolygobalatonfoldvar@gmail.com e-mail címre, azok 

között könyvajándékot sorsolunk ki

1. Melyik évben kapott városi rangot Balatonföldvár?

 

Február 5-én, a Bajor Gizi Közösségi Házban, Csutak Szabina 
gobelinjeiből nyílt kiállítás. A gobelineket az alkotó és Hekeli 
Imréné, Magdika mutatta be. Szabina arról beszélt, nagyma-
mája kicsi gyerekkorában szerettette meg vele a kézimunkát. 
Ez a szeretet azóta is tart. Magdika arra világított rá, az 
emberi léleknek milyen mélysége és szépsége rejlik egy-egy 

gobelin mögött. 
Munka köz ben 
kettős vágy irá-
nyítja Szabina 
kezeit. Az egyik, 
belső igény az 
alkotásra. A má-
sik, örömet sze-
rezni a környe-
zetének. Sikerült. 
Mert Szabina nem 
csak képeivel, 
hanem a belőle 
áradó szeretettel 
egybeforrasztotta 
a jelenlévők lel-
keit. Aki nem 
lehetett jelen, feb-
ruár 28-ig meg-
tekintheti a kiál-
lítás képeit.

Értékeink
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